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Bilance i nový začátek
Prázdninové měsíce vyvolávají dojem, že 
vše, co se dosud nepovedlo, je smazáno 
a od září se může začít nanovo. Alespoň 
si to myslí děti, které doufají, že pokud 
neuměly v červnu násobilku, už na to 
nikdo nepřijde. A většinou se pletou. I ve 
zdravotnictví to vypadá, že vše hladce 
běží, i když ještě nedávno někteří strašili, 
že se systém bortí. Stejně jako rodiče 
31. srpna znervózní, co zapomenuté 
všechno brzy vyplave na povrch, i my, při 
přípravě zářijového čísla Zdravotnictví 
a medicína, jsme pocítili potřebu trochu 
zrekapitulovat, v jaké kondici se české 
zdravotnictví nachází. Oslovili jsme proto 
známého „trouble makera“ poslance 
Miroslava Kalouska, který sice nikdy 
zdravotnictví přímo neřídil, ale vzhledem 
ke svým bohatým zkušenostem v politice 
může nabídnout nadhled a také zdravou 
skepsi vůči líbivým proklamacím. Díky 
němu jsme si pěkně zopakovali témata, 
o nichž je potřeba stále mluvit. Na jedné 
straně stále nadstandardně kvalitní péče, 
na druhé straně nedostatek politické 
odvahy reagovat na demografický vývoj. 
Všichni zasvěcení vnímají, že pokud se 
nezmění struktura financování zdravotní 
péče a také zdravotních zařízení, kvalita 
péče se bude postupně snižovat. Asi 
nejtěžším úkolem bude přesvědčit

většinu pacientů, že si neplatí zdravotní 
pojištění, ale odvádí daň, která na 
jejich 11 průměrných ročních návštěv 
u specialistů nestačí. Máme tedy 
definována podzimní témata a zdá se, že 
to nebude veselé čtení.

Přesto i my v redakci nejsme jenom 
ustaraní, ale nadále bychom se rádi 
soustředili i na oblasti, ve kterých se daří, 
a to i za podmínek, které třeba nejsou 
ideální. V aktuálním čísle jsme se proto 
věnovali vzácnému onemocnění -  
Duchennově svalové atrofii, kde 
se podařilo díky diagnostickým 
a terapeutickým možnostem prodloužit 
život pacientů o dvacet, třicet let.

Díky aktivitě jednotlivců sdružených 
v pacientských organizacích jsou dnes 
již pacienti zváni na ministerstvo a do 
pojišťoven, aby se účastnili rozhodovacích 
procesů, což jen vypovídá o tom, že 
středobodem zdravotní péče je a vždycky 
bude pacient. Jednou z průkopnic tohoto 
proaktivního přístupu je zakladatelka 
Koalice pro zdraví Jana Petrenko, jejíž 
činnosti jsme věnovali v zářijovém 
čísle dvoustranu. Rádi vždy píšeme 
o úspěších českých vědců, proto 
jsme se dotkli i nadějných výsledků 
intratumorózní imunoterapie týmu 
vědců z Přírodovědecké fakulty Jihočeské

univerzity v Českých Budějovicích. A jsme 
zpátky u lidí, které mají silnou motivaci 
něco změnit a které práce jednoduše 
baví. O těch je potřeba mluvit a psát stále. 
Zejména těm bychom přáli, aby jejich 
podmínky pro práci byly co nejlepší.

Za redakci časopisu Zdravotnictví 
a medicína vám přeji co nejvíce 
optimismu i na začátku podzimu.

i  i

šéfredaktorka

obsaE]

"ZAMV
Zdravotnictví a medicína

■ O čem se mluví 2
■ Kroky к eliminaci HCV 3
■ Sebevraždy nebezpečnější než terorista 4
■ Miloslav Ludvík: Změna struktury

péče bude nutná 6
■ Blýskání na lepší časy 8
■ Rozhovor: Miroslav Kalousek 10

■ Zdravotní pojišťovna a kdo je víc 14
■ Nové paradigma nádorové

imunoterapie 18
■ Vědci z 1. LF UK a VFN přišli

s novou diagnostickou metodou 20
■ Miliarda korun pro Masarykovu

univerzitu z EU 21
■ V ČR se narodilo první dítě

z transplantované dělohy 22
■ Migréna a nová šance na její profylaxi 24
■ Krvácení jako skupinový nežádoucí

účinek antikoagulace 26

Léčebna Bukovany: Tady léčí vzduch 28 
Sněmovna schválila novelu zákona 
o léčivech... 31
O zaměstnance je třeba bojovat 34
Spletitá historie Stanfordovy univerzity 36 
Představujeme pacientské organizace:
Koalice pro zdraví 
Zprávy z regionů 
Události 
Přečtěte si 
Personálie 
Nabídka práce

38
40
42
44
46
46

Zdravotnictví a medicína, 9/2019


